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Tisztelt Elnök Úr! 

Az Alaptörvény 7. cikk (1)-(2) bekezdése, valamint az Országgyűlésről szóló 2012. évi XXXVI. 
törvény 42. § (8) bekezdése alapján írásbeli választ igénylő kérdést kívánok benyújtani 

Az írásbeli választ igénylő kérdés címzettje: Dr. Nagy István, agrárminiszter 

Az írásbeli választ igénylő kérdés címe: "Mit tegyen a magyar gazda, hogy ne legyen 
veszteséges, és hogyan segíti ebben a kormányzat?" 

Tisztelt Miniszter Úr!

Az index.hu portálon megjelent „Hárommillió hektár szántóföld sorsa a tét„ című cikk szerint a
tavalyi  súlyos  aszály  és  a  megnövekedett  költségek  miatt  a  termelők  elvesztették  biztonsági
tartalékaikat,  mára  többségük  komoly  likviditási  problémákkal  küzd.  Nem  tudják  realizálni
tervezett  bevételeiket,  romlott  a  hitelképességük,  így  a  2023-as  gazdasági  év  nem sok jót  ígér
számukra:

„Azok a  gazdák,  akik  nyomott  áron értékesítették  a terményüket,  nem tudják  fedezni  belőle  az
optimális  mennyiségű  inputanyagok  költségeit,  pedig  csak  emellett  lenne  garantálható  a  stabil
terméshozam.  Horváth  Gábor  becslései  szerint  idén  hektáronként  450-500  ezer  forint  lehet  a
gazdálkodók termelési költsége, azonban ez a bérleti díjat még nem tartalmazza. Ilyen kiadások és
a  90  ezer  forintos  tonnánkénti  búzaár  mellett  egyértelmű,  nemhogy nem éri  meg termelni,  de
átlagos időjárás esetén akár még veszteség is keletkezhet.

(…)

Horváth Gábor szerint a gazdák még fél áron sem tudnak megszabadulni a készleteiktől. Ráadásul
a termést hónapokkal előre lekötik.  Jelenlegi tapasztalataik szerint a tavalyinak összesen 10-20
százaléka az idei megrendelésállomány. Gyakorlatilag a bizonytalanra, azaz a nincsre kell tervezni
úgy,  hogy közben többeknek  likviditási  gondjaik  vannak,  hiszen  még a tavalyi  készleteiket  sem
tudták  eladni.  Maradna  a  hitel,  de  miután  nincsenek  előrerendelések,  bizonytalan,  a  gazda  a
terményét  értékesíteni  tudja-e,  ez  pedig  a  bankokat  is  elbizonytalanítja,  hiszen  ők  szeretnék  a
pénzüket viszontlátni.



Horváth Gábor szerint az ukrán gabona mellett az időjárás is jelentős rizikófaktornak számít. A
MOSZ főtitkára szerint, ha jön egy tavalyihoz hasonló aszályos nyár, a magyar gabonatermelők
jelentős  része  térdre  kényszerül,  hiszen  már  a  tavalyi  károk  is  jelentősen  megterhelték  a
gazdálkodókat.

(…)

A nagy dilemmát most az is jelenti,  ha vetnek, akkor mit.  Magyarországon általában 1,2 millió
hektáron vetnek őszi és tavaszi búzát, 1 millió hektáron kukoricát, 1,5 millió hektáron pedig egyéb
kalászosokat, árpát, rozst, tritikálét.”

 

Kérdezem Önt:

Mit tegyen a magyar gazda, hogy ne legyen veszteséges, és hogyan segíti ebben a kormányzat?

 

Budapest, 2023. március 26.
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